
  
 
 
 
 

 

  

 
 
 

Date  21 July 2025  

Announcement   مع وزارة استراتيجية  مذكرة تفاهمتوقع بريسايت

لتسريع الجديدة في طاجيكستان  والتقنياتالصناعة 

 على المستوى الوطني تطوير الذكاء الاصطناعي 

Presight signs strategic MoU with Tajikistan 

Ministry to accelerate national AI development 

 Information Presight International Services Ltd, a leading global AI and big data 

analytics company, has signed a non-binding Memorandum of 

Understanding (MoU) with the Ministry of Industry and New Technologies 

of the Republic of Tajikistan to establish strategic collaboration in the field 

of artificial intelligence.  

The signing ceremony took place during the Tajikistan-UAE Business 

Forum in Dushanbe and was attended by UAE Minister of Economy H.E. 

Abdulla bin Touq Al Marri and UAE Ambassador to Kazakhstan H.E. Dr. 

Mohammed Saeed Al Ariqi. 

The MoU outlines a strategic collaboration to support the growth of 

Tajikistan’s AI ecosystem. The Ministry was represented by Sherali Kabir, 

Minister of Industry and New Technologies of Tajikistan, and Presight was 

represented by Maxat Koshumbayev, regional director of Central Asia 

operations. 

Sherali Kabir, Minister of Industry and New Technologies of Tajikistan, 

said: 

“We are excited to engage with Presight on furthering Tajikistan’s AI 

ecosystem. Our nation has pioneered the full supply chain of AI—from 

green AI compute to frontier synthetic data applications and introduction 

of AI in the school curriculum. We view Presight as a strategic AI partner 

for Area AI, our global AI technopark, with plans for joint AI deployments 

in smart cities, industry and infrastructure.” 

Commenting on the collaboration, Maxat Koshumbayev commended 

Tajikistan for their digital transformation vision: 

“Presight is proud to support Tajikistan’s national AI strategy leveraging 

Presight’s global expertise through innovation, infrastructure and talent 



  
 
 
 
 

 

  

development. We believe this collaboration will bring lasting value to the 

country’s digital future and contribute to regional technological 

development.”  

Under the MoU, the parties intend to cooperate in areas including the 

piloting of AI-powered government and enterprise solutions in key sectors 

such as smart cities, energy, and cybersecurity. The MoU also includes the 

creation of a joint working group to coordinate pilot projects, support the 

transfer of technologies (where appropriate), and explore AI-driven 

innovation in Tajikistan. 

In addition, the parties will explore AI-based operational solutions for 

critical infrastructure such as the Dushanbe International Airport. 

  بالذكاء   والمدعومة  الضخمة  البيانات  تحليلات  في  الرائدة  العالمية  الشركة   بريسايت،   أعلنت

مذكرة تفاهم مع وزارة الصناعة والتقنيات الجديدة في جمهورية  ، عن توقيع  الاصطناعي

 . في مجال الذكاء الاصطناعي  بين الطرفين  تعاون استراتيجي  تأسيس  تهدف إلىطاجيكستان  

الإماراتيشهد   الأعمال  العاصمة  - منتدى  في  التفاهمالطاجيكي  مذكرة  توقيع    دوشنبه 

بحضور معالي عبد الله بن طوق المري، وزير الاقتصاد الإماراتي، وسعادة الدكتور محمد  

 .سعيد العريقي، سفير دولة الإمارات لدى كازاخستان

منظومة الذكاء الاصطناعي في    نمو    دعم ياستراتيجي    تعاون   بناء   على  مذكرة التفاهم   تنص  

ع المذكرة 
 
كبير، وزير الصناعة والتقنيات الجديدة   شير علي  معالي طاجيكستان، حيث وق

طاجيكستان آسيا    وماكسات،  في  في  بريسايت  لعمليات  الإقليمي  المدير  كوشومباييف، 

 .الوسطى

 قال وزير الصناعة والتقنيات الجديدة، شير علي كبير: 

لقد  " في طاجيكستان.  الذكاء الاصطناعي  لتعزيز منظومة  التعاون مع بريسايت  يسعدنا 

كانت طاجيكستان رائدة في سلسلة التوريد الكاملة للذكاء الاصطناعي، بدءًا من حوسبة  

 إلى تطبيقات البيانات الاصطناعية الرائدة  و الذكاء الاصطناعي الصديقة للبيئة،  
ً
وصولا

ا استراتيجيًا في مجال  وإدخال الذكاء الاصطناعي في  
ً
المناهج الدراسية. نعتبر بريسايت شريك

للذكاء  العالمي  التقني  مجمعنا  وهي  الاصطناعي،  الذكاء  لمنطقة  الاصطناعي  الذكاء 

الذكية   المدن  في  مشترك  بشكل  الاصطناعي  الذكاء  لنشر  خطط  مع  الاصطناعي، 

 والقطاعات الصناعية والبنية التحتية. 

ي،  الرقم  للتحول كوشومباييف برؤية طاجيكستان    ماكسات  أشاد،  هذا التعاون وبمناسبة  

عبر  تفخر بريسايت بدعم الاستراتيجية الوطنية للذكاء الاصطناعي في طاجيكستان  وقال: "



  
 
 
 
 

 

  

الكوادر    الاستفادة وتطوير  التحتية  والبنية  الابتكار  مجالات  في  العالمية  خبراتها  من 

قيمة مستدامة لمستقبل البلاد الرقمي    هذا التعاون سيضيفونحن على ثقة بأن    ،البشرية

سهم في دفع عجلة التطور التكنولوجي على مستوى المنطقة
ُ
 ". وت

وزارة الصناعة والتقنيات الجديدة في  مع    ستتعاون بريسايت،  مذكرة التفاهمبموجب  و

الاصطناعي    ضمن  طاجيكستان بالذكاء  معززة  تجريبية  حلول  إطلاق  تشمل  مجالات 

كما    .، مثل المدن الذكية والطاقة والأمن السيبرانيالهامةللقطاعات الحكومية والمؤسسية  

إنشاء مجموعة عمل مشتركة لتنسيق المشاريع التجريبية ودعم    مذكرة التفاهم  تتضمن

أنحاء   مختلف  في  الاصطناعي  بالذكاء  المدعومة  الابتكارات  واستكشاف  التقنيات  نقل 

 .البلاد

التحتية    في البنىتشغيلية تعتمد على الذكاء الاصطناعي    حلول   تطوير  يبحث الطرفانكما  

 . الدولي دوشنبه، مثل مطار الهامة

 


